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BIULETYN ZARZĄDU REGIONU NSZZ " SOLIDARNOŚĆ" ZIEMIA RADOMSKA

Ocena VIWZD na posiedzeniu ZR

Posiedzenie Zarządu Regionu odbyło się tym razem w 
piątek. Frekwencja nie była najlepsza. W obradach udział 
wzięło 12 członków. Program obrad obejmował dwa punkty. 
Pierwszy - to przyjęcie programu uroczystości 
upamiętniających Wydarzenia Czerwcowe 1976 roku. Drugi - 
ocena VI WZD.

Członkowie Zarządu Regionu prawie jednogłośnie 
zaakceptowali proponowany przez Zdzisława Maszkiewicza - 
przewodniczącego Komisji ds.obchodów uroczystości - 
program /program ten zamieszczamy w biuletynie/.

Dyskusję oceniającą VI WZD rozpoczął Andrzej Belina, 
który kategorycznie sprzeciwił się oskarżeniom Piotra 
Kozakiewicza o manipulację obradami. Dodał także, że jego 
zdaniem na II turze od początku nie było kworum. Dyscyplinę 
w Związku określił jako "poniżej krytyki".

Zbigniew Cebula był przeciwnego zdania co do kworum. 
Jego zdaniem kworum na początku było.Tak też wynika z 
komunikatu Kom. Skrut. Część delegatów - jego zdaniem - 
opuściła salę obrad dopiero wówczas, gdy podjęcie uchwał 
okazało się niemożliwe. Dodał, że przegłosowane przez 
delegatów decyzje w fornic stanowisk Zarząd powinien 
potraktować jako zobowiązujące, gdyż nie wyobraża sobie, by 
Zarząd nie posiadał oddolnych wytycznych dla swej 
działalności.

Andrzej Belina zauważył, że o ile na zjazdach liczba 
delegatów będzie na granicy kworum, zawsze może znaleźć się 
niewielka grupa, która uniemożliwi podejmowanie uchwał. 
Proponował, by zwrócić się do komisji zakładowych i 
zasugerować im wyciągnięcie wniosków, do odebrania 
mandatów włącznie, wobec notorycznie nieobecnych 
delegatów.

Tu Kazimierz Staszewski widział rozwiązanie tego 
problemu poprzez powołanie specjalnej komisji, która zajęłaby 
się weryfikacją delegatów.

Kilku członków Zarządu podzielało opinię, że wielu 
delegatów, szczególnie wybranych przez małe komisje 
zakładowe, prawie nie uczestniczy w życiu związkowym.

Jerzy Bochnia uznał, że problemy z zebraniem kworum czy 
też blokowaniem przez część delegatów głosowań zawsze 
towarzyszyły zjazdom. Związek winien więc zmierzać do 
wypracowania takich mechanizmów, które do tego typu 
problemów nie dopuszczałyby. Proponował zmodyfikowanie 
dotychczasowego regulaminu obrad zjazdu oraz obarczenie 
Komisji Wyborczej weryfikacją delegatów.

Lech Garno upatrywał przyczyny nieobecności wielu 
delegatów w ogólnej sytuacji Związku, a w szczególności zbyt 
małej skuteczności Związku.

Józef Spilski (Sł.Zdrowia), uczestniczący gościnnie, 
nawiązując do poprzedniej wypowiedzi, widział jako 
negatywną przyczynę, prawie żadną egzekucję od Komisji 
Zakładowych podejmowanych uchwał.

Jeszcze różniono się co do tego, czy stanowiska 
przegłosowane przez, co prawda nie kworum, ale większość 
zebranych delegatów, przyjąć do wykonania przez ZR, czy też 
uznać je wyłącznie jako opinie.

Ostatecznie przyjęto uchwałę, której treść zaproponował 
Jerzy Bochnia, że Zarząd Regionu akceptuje merytoryczną 
treść przyjętych stanowisk i przyjmuje je do realizacji.

Przyjęto także uchwałę podsumowującą dyskusję, w której 
zobowiązano Komisję Wyborczą do weryfikacji do 30 września 
br. listy delegatów oraz postanowiono zwrócić się do komisji 
zakładowych i zakładowych komisji rewizyjnych o sprawdzenie 
obecności delegatów na poszczególnych WZD, wyciągnięcia 
wniosków wobec nieobecnych i powiadomienia o decyzjach 
Zarządy Regionu do 15 lipca.

relacjonowała Anna Rajchert

W Furnelu powiało optymizmem
W poprzednim tygodniu dla załogi Furnela zaświeciło 

słońce. Co prawda strajk trwa od ponad trzydziestu dni, jednak 
ostatnie informacje jakie przedstawicielstwo Komitetu 
Strajkowego otrzymało od nowego Wojewody- Janusza Szlanty 
napawa optymizmem. Firma Helvetia odstąpiła od zakupu 
majątku dawnej Fabryki Mebli w Kozienicach, co otworzyło 
drogę do przejęcia tego majątku przez załogę Furnela, a 
poprzednio kozienickiej Fabryki Mebli. Trwa załatwianie 
formalności związanych z powstaniem i zarejestrowaniem 
spółki z ograniczoną odpowiedzialnością, tworzoną przez 
strajkującą załogę. A.R.

PROGRAM OBCHODÓW 17 
ROCZNICY PROTESTU 

ROBOTNICZEGO CZERWIEC’76
21.06.1993r. - II BIEG ULICZNY

fodz. 10.00 - zbiórka uczestników w Szkole Podstawowej nr 
Dzierzkowska (regulamin biegu drukujemy oddzielnie)

25.06.1993r.
godz. 10.00 - Uroczyste posiedzenie Sejmiku 

Samorządowego
godz. 17.15 - Zbiórka przed siedzibą Zarządu Regionu: 

Kompanii Honorowej Wojska Polskiego - Garnizonu 
Radomskiego oraz Pocztów Sztandarowych.

godz. 17.30 - Przemarsz ulicami: Traugutta, Mickiewicza, 
Sienkiewicza i 25 Czerwca pod pomnik Ludzi Skrzywdzonych 
w związku z Robotniczym Protestem w 1976 roku.

godz. 18.00 - Msza Święta, którą odprawi Ordynariusz 
Radomski - Ksiądz Biskup Edward Materski.

Po Mszy Świętej przewiduje się:
- złożenie wieńców i kwiatów pod Pomnikiem
- przemówienia okolicznościowe: Prezydenta RP i 

Przewodniczącego ZR
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ROCZNICY PROTESTU 
ROBOTNICZEGO CZERWIEC’76

/dok. zę str. 1/
- konferencja prasowa z udziałem zaproszonych gości

26-27.06.1993r.- Pielgrzymka do Sanktuarium w Kałkowie i 
czuwanie "Solidarności" Ziemi Radomskiej u stóp 
Świętokrzyskiej Pani /program Pielgrzymki publikujemy 
oddzielnie/

REGULAMIN

II Biegu Ulicznego 
dla uczczenia PROTESTU ROBOTNICZEGO 

W CZERWCU 1976 ROKU

I Organizatorzy: NSZZ "Solidarność" ZIEMIA 
RADOMSKA, Wydział Oświaty Kultury i Sztuki Urzędu 
Miejskiego, Zarząd Miejski Szkolnego Związku Sportowego, 
RMKS "Orlęta" i AZS Radom.

II Termin i miejsce zawodów:
Zawody odbędą się 21 czerwca 1993r.
Zbiórka uczestników biegu o godz. 10.30 przy Szkole 

Podstawowej nr 8 (ul.Dzerzkowska).
III Uczestnictwo, zgłoszenia:
1.Zawody rozgrywane będą w trzech kategoriach 

wiekowych:
- szkoły podstawowe /dziewczynki i chłopcy/
- szkoły ponadpodstawowe /dziewczęta i chłopcy/
- kategoria OPEN
2.Szkoła może zgłosić dowolną liczbę uczestników biegu
3.Przyjmowanie zgłoszeń potwierdzonych przez Dyrektora 

Szkoły i lekarza w dniu zawodów od godz. 9.30 w Szkole 
Podstawowej nr 8 w Radomiu /ul.Dzierzkowska/.

IV Nagrody:
I. Indywidualne w każdym biegu:
- za miejsca I-III - upominki rzeczowe
- za miejsca I-VI - dyplomy i proporczyki
V Program minutowy:
II. 00 - start do biegu szkół podstawowych dziewcząt
11.15 - start do biegu szkół podstawowych chłopców
11.30 - start do biegu szkół ponadpodstawowych
11.50 - start do biegu otwartego /OPEN/

Bieg dla dzieci szkół podstawowych odbędzie się na trasie:
START i META - pod pomnikiem Czerwca’76 dalej ulicami 

Żeromskiego, Słowackiego i 25 Czerwca (około 800 m)
Bieg dla młodzieży szkół ponadpodstawowych odbędzie się 

na trasie:
START i META - pod pomnikiem Czerwca’76 (około 1500 

m) .
Bieg w kategorii OPEN:
START i META - pod pomnikiem Czerwca’76, dalej 

ulicami jak wyżej (dwa okrążenia ok. 3000m)

DLATEGO - MUSIMY STANĄĆ DO WYBORÓW, 
MUSIMY WYBRAĆ OPCJĘ ZWIĄZKOWĄ, 
A NIE PARTII POLITYCZNYCH,
BO INACZEJ NASTĄPI OGRANICZENIE PRAW 
ZWIĄZKOWYCH LUB WRĘCZ ELIMINACJA 
ZWIĄZKU.

/M. Krzaklewski/

PROGRAM PIELGRZYMKI DO 

SANKTUARIUM W KAŁKOWIE

sobota - 26 czerwca
16.00 - wyjazd z Radomia
18.00 - Msza Święta w intencji Ludzi Skrzywdzonych 

w Czerwcu’76 i Księdza R.Kotlarza
21.00 - Apel Jasnogórski i po Apelu Droga Krzyżowa
24.00 - Pasterka

niedziela - 27 czerwca
2.00 - 5.00 nocne czuwanie
5.00 - Różaniec
11.00 - Uroczysta Suma w intencji członków Związku, 

ich rodzin i sympatyków
12.30 - przemarsz do Groty Czerwca ’76
13.30 - powrót

Gazeta Wyborcza o spotkaniu Solidarności:
z Prezydentem RP

Parasol Belwederu
"Solidarność" i przedstawicieli prezydenta powołają 

wspólny zespół, który zajmie się postulatami związku. Szef 
"S"Manan Krzaklewski zapowiedział, że jeśli postulaty związku 
zostaną spełnione - strajku generalnego nie będzie. Taki jest 
rezultat środowego spotkania przedstawicieli Krajówki z 
prezydentem Lechem Wałęsą,, podczas którego "S" 
przedstawiła prezydentowi te same postulaty, które wcześniej 
odrzucił rząd.

Związek żąda wstrzymania podwyżki cen paliw i energii, 
pełnej rekompensaty "negatywnych skutków VAT", 
przekazania dodatkowych wpływów, np. z banderolowania 
importowanych papierosów i alkoholi, na potrzeby sfery 
budżetowej oraz realizacji zawartych z rządem porozumień w 
sprawie bezrobocia i obszarów szczególnego zagrożenia - 
Wałbrzycha i Łodzi.

"S" ma negocjować z rządem - nie wiadomo jeszcze, kiedy w 
obecności przedstawiciela Belwederu.

- Zawsze byłem do dyspozycji związków zawodowych, a 
przede wszystkim "Solidarności", z której przyzwolenia jestem 
na tym miejscu - powiedział w środę prezydent Lech Wałęsa 
witając w Belwederze kilkunastoosobową delegację "S". Mam 
nadzieję, że związek nie postawi na bezsensowną walkę. Trzeba 
ujawniać agentów, trzeba robić dekomunizację, ale przede 
wszystkim trzeba robić rozwiązania dla kraju. Walka się 
właściwie zakończyła. Nadszedł czas pracy - mówił Wałęsa.

Prezydent zaapelował też do związkowców, by nie myśleli, 
że rozwiązując parlament postąpił wbrew "S".

- Chciałbym rozdawać tylko pieniądze i zaszczyty, bo to jest 
przyjemne, ale jeśli będzie ciężko, w imię odpowiedzialności za 
kraj, jestem gotowy dawać razy wszystkim tym, którzy niszczą 
kraj. Nie obawiam się podejmowania decyzji. Wszystko to, co 
Polsce jest niezbędne, spróbuję wprowadzić, choć mogę trafić 
nawet przed Trybunał Stanu. Liczę na to, że wtedy związek 
będzie mnie bronił - mówił prezydent.

Marian Krzaklewski powiedział dziennikarzom, że "S" 
uzależnia decyzję o zawieszeniu pogotowia strajkowego od 
tego, "czy będą konkretne efekty tego spotkania". - Już w piątek 
przedstawimy pierwszy pakiet spraw. Najpierw w zespole 
dwustronnym, a potem w negocjacjach z rządem, w których 
zawsze będzie uczestniczył przedstawiciel prezydenta - mówił 
przewodniczący. /dok. na str. 3/

Parasol Belwederu
/dok. ze str. 2/

Związkowcy namawiali prezydenta, by nie dopuścić do 
podwyżki cen energii i paliw. Postulują też pełne 
zrekompensowanie "negatywnych skutków wprowadzenia 
podatku VAT" poprzez zmianę współczynnika kwot wolnych 
od popiwku.

Jarosław Kurski /GW z 11.06.1993r/

* posiedzenie KK odbędzie się w najbliższy wtorek 
15.06.93r.

*Pionki*Pionki*Pionki*

Kronika Sztandaru TKK "S" w 
Pionkach

W i-Vym 1991r., na zebraniu "Terenówki", podjęto uchwałę 
o ufundowaniu sztandaru dla TKK w Pionkach.

Projekt wykonał Kol.Konrad Sałagan, Sztandar został 
zrobiony przez Zgromadzenie Sióstr Służek NMP 
Niepokalanej w Miastkowie k/Garwolina.

Ofiary na Sztandar złożyły Komisje Zakładowe "S" z Pionek: 
Pronit, Chemomontaż, Zespół Opieki Zdrowotnej, Oświata, 
Pionkowska Spółdzielnia Pracy, Powszechna Spółdzielnia 
Spożywców, Pionkowska Spółdzielnia Mieszkaniowa, 
I Nadleśnictwo, Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej oraz 
Zarząd Regionu Ziemia Radomska "Solidarność". Byli też 
ofiarodawcy indywidualni: Konrad Sałagan, Zdzisław 
Maszkiewicz, Zenon Sulima, Józef Monkosa i Stanisław 
Ciecieląg.

Naszym zamiarem było, aby Sztandar był poświęcony przez 
Ojca Świętego Jana Pawła II podczas pielgrzymki w Radomiu, 
ale niestety nie został poświęcony, gdyż organizatorzy nie 
załatwili odpowiednich formalności.
, Natomiast Sztandar był pobłogosławiony przez Ojca 
Świętego przy "Kamieniu Węgielnym" było to w dniu 4.06.1991r. 
w godz. popołudniowych.

W Poczcie Sztandarowym byli: Józef Monkosa, Elżbieta 
Piotrowska i Zenon Sulima.

16.VI.1991r. w Kościele Św. Barbary w Pionkach odbyła się 
uroczystość poświęcenia Sztandaru Światowego Związku 
Żołnierzy Armii Krajowej z Pionek. Był zaproszony nasz 
Sztandar, w poczcie byli: Józef Monkosa, Elżbieta Piotrowska 
i Zenon Śulima.

25.VI.1991r.  - piętnasta rocznica Protestu Robotniczego w 
Radomiu. Odprawiona została Msza Polowa przy "Kamieniu 
Węgielnym". Udział w uroczystości wziął nasz Poczet 
Sztandarowy w składzie: Zenon Sulima, Elżbieta Piotrowska i 
Adam Szpaderski.

cdn 
Chorąży - Zenon Sulima

Gdzie jest patriotyzm?

Minęło Święto 3-Maja, ale jak minęło? W Pionkach nie 
wywieszono flag narodowych na wielu instytuacjach, szkołach, 
a co gorsze - na budynku Miejskiego Ośrodka Kultury. Jak to 
nazwać? Złośliwością, arogancją, upartością, pokazaniem 
swojej głupoty? Może MOK wołałby wywieszać flagi czerwone 
z sierpem i młotem?

Nie wywieszono też flag na budynkach: Dozachem-Erg, 
Szkoły Społecznej, Chemomontażu, Harcówki ZHP(tego 

lewicowego). Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej nie 
E’esiło flag zarówno na swoim biurowcu, jak i na żadnym 

u mieszkalnym przy Alejach Lipowych. Podobnie 
zachowało się Liceum Ogólnokształcące. Wywieszono flagi 
oznaczające strajk, a było jeszcze miejsce i na flagę narodową. 

Nauczyciele domagają się, poprzez strajk, podwyżek, ale 
słabo uczą historii i patriotyzmu. W 1989, w skali kraju, 98% 
nauczycieli było partyjnych i wielu ma ciągoty lewicowe do dziś. 

Słyszałem wypowiedź jednej nauczycielki, która 
powiedziała, że przegrali wybory 4 czerwca 1989r. bo byli 
nieprzygotowani. Zastanawiałem się bardzo czy ona jest Polką, 
czy...

Jak ma być wpojony patriotyzm wśród młodzieży, jeżeli 
nauczycielka jest za komuną, jeżeli młodzież nie widzi 
wywieszonych flag w to Wielkie Święto Trzeciego Maja.

Jeszcze kilka lat temu dyrektor szkoły był wożony autem 
partyjnym na szkolenia marksistowsko-leninowskie.

Jak nie mają się zatracać wartości patriotyczne wśród 
uczniów?

Flag nie wywiesiła również Poczta, a na ulicy Pokoju nr 12 
pracowano przy remocie domu.***

Z wielką przyjemnością wymieniam tych właścicieli posesji, 
którzy wywiesili flagi na swych domach:

Ulica Pokoju n-ry: 1,4,5,6,15,17.
Ulica Szkolna: 1,2,12.
Kolejowa -15,20,21,35.
Zwycięstwa - 4.
Zielona - 7.
Należy się im podziękowanie za patriotyczną postawę - 

umiłowanie Ojczyzny.
"SAZ

/nazwisko i adres do wiadomości redakcji/

Zarząd Regionu Ziemia Radomska składa 
serdeczne podziękowania Komisj'om Zakładowym 

w: INSTALEX BIOOX, "Chemomontażu", 
"Dozachem-Erg", ZTS "Pronit1 oraz dyrektorom i 

prezesom w/w zakładów za wykonanie tablic 
upamiętniających Wydarzenia Czerwca’76 i 

Sierpnia’80

Za Zarząd Regionu - Zdzisław Maszkiewicz

Drogiemu Koledze 

p.ANDRZEJOWI KULIKOWI 

z powodu śmierci Ojca 

wyrazy głębokiego żalu 

i współczucia składają

Koło Miejskie NSZZ "S" w Warce 
TKK NSZZ "S" w Warce 

Zarząd Regionu NSZZ "S" Ziemia Radomska
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? mówią inni
rozmowa z wiceprzewodniczącym Regionu Mazowsze o 

prywatyzacji na łamach Tygodnika Mazowsze

Prywatyzacja nie może być celem samym w sobie
- Bardzo często przedstawia się prywatyzację jako 

panaceum na wszystkie bolączki gospodarki. Czy z punktu 
widzenia związkowca wygląda to tak samo?

- Można zgodzić się co do jednego, że dążymy do 
efektywności gospodarki. A czegoś lepszego od gospodarki 
rynkowej świat dotychczas nic wymyślił. Można to przyjąć za 
aksjomat. Natomiast prywatyzacja nie powinna być celem 
samym w sobie, tylko powinna być wpisana w pewne koncepcje 
gospodarcze. Koncepcje, które miałyby poprawić efektywność 
gospodarki, jej zarządzanie. Samo przekształcenie własności 
nic nie dąje. W tej chwili mówi się, że jeżeli szybko "zrobimy" 
sektor prywatny to wszystko będzie dobrze. Tymczasem ponad 
połowę produktu krajowego brutto wytwarza sektor 
państwowy, a efektywność wcale nie jest najlepsza.

- Czy zbyt pochopnie nie przekreśliliśmy przemysłu 
państwowego? Są przecież na świecie świetnie prosperujące 
zakłady państwowe...

- Nie możemy porównywać się do wysokorozwiniętych 
krajów Europy Zachodniej, czy Stanów Zjednoczonych. Tam 
gospodarka rynkowa rozwijała się w sposób naturalny przez 
dziesięciolecia. I właśnie ona wymuszała efektywność na 
zakładach sektora publicznego. Tamten podmiot państwowy 
zachowywał się zupełnie inaczej. My transformujemy 
gospodarkę z systemu komunistycznego i nie mamy na to 
dziesięcioleci. Trzeba jednak zdawać sobie sprawę z tego, że 
sektor państwowy stanowił w naszym kraju większość i jakieś 
dochody do budżetu dawał. Przyjęcie koncepcji burzenia tego 
sektora i budowania gospodarki prywatnej na zasadzie 
akumulacji pierwotnej, szukania "na szybko" klasy średniej, 
powoduje załamanie się tej części dochodowej budżetu. 
Dlatego konieczna jest strategia. Przed zburzeniem trzeba się 
zastanowić co chcemy zbudować. Tymczasem u nas niszczy się, 
a potem czeka aż się samo odtworzy. A samo nic się nie stworzy. 
Nie mamy pojęcia co robić z miastami-przedsiębiorstwami, 
takimi jak Mielec, Starachowice. Nie wiemy co zrobić z 
otoczeniem wsi. Brak perspektyw jest czynnikiem, który rodzi 
strach i frustracje w społeczeństwie. Nie jest powiedziane czy i 
w jakich dziedzinach i w jakim stopniu powinna być zachowana 
ingerencja państwa. Moim zdaniem, ponieważ mamy do 
czynienia z okresem przejściowym, ograniczona ingerencja 
powinna być zachowana. Dlatego konieczna jest strategia 
gospodarcza, a przekształcenia własnościowe powinny być jej 
elementem. I można łudzić się, że można ten proces 
przeprowadzić w rok lub dwa. To potrwa co najmniej 
kilkanaście lat. Do tej pory nie jest przecież uregulowana sfera 
prawna gospodarki rynkowej. Owszem, są pewne nowe zapisy 
prawne, ale są takie, które nie przystają do nowej rzeczywistości 
- hamują rozwój i inicjatywę.

- Czy elementy tej strategii gospodarczej widoczne są w 
wypowiedziach rządu?

- Mamy do czynienia z różnymi wypowiedziami. Ale często 
słyszy się od przedstawicieli naszego życia politycznego, że 
strategia to wymysł bolszewicki. A przecież kraje rozwinięte w 
każdej dziedzinie mają opracowywane strategie. U nas tego nie 
ma. Z naszego punktu widzenia trzeba wiedzieć jakie są koszty 
transformacji, jakie są minimalne zabezpieczenia w polityce 
społecznej, jak przekroczyć barierę popytu w ubożejącym 
społeczeństwie, jak dać równe szanse wszystkim podmiotom

* mówią inni *
gospodarczym, żeby rzeczywiście wygrywały zakłady 
najbardziej efektywne...

- Nie mamy w tej chwili do czynienia z równouprawnieniem 
sektorów?

- Nawet w samym sektorze prywatnym jest zróżnicowanie. 
Zupełnie inna jest sytuacja polskiego przedsiębiorcy, a inna 
zachodniego inwestora. Ponieważ nie ma systemu prawnego, 
każdy w swoich kontraktach zaczyna ustalać swój system 
ekonomiczno-prawny dotyczący przedsiębiorstwa, w które 
inwestuje. To znaczy, w tych kontraktach gwarantuje się 
warunki stabilizacji w długim okresie czasu, bo nasz ogólny 
system ekonomiczno-prawny takich gwarancji nie daje. Stąd 
mamy kontrakt Thomsona z 6-letnim odstąpieniem od podatku 
dochodowego. Tak więc mamy szereg indywidualnych 
uregulowań prawnych dla poszczególnych inwestorów. To 
powoduje, że nie powstaje u nas normalny, polski biznes. 
Ostatnio środowiska polskiego biznesu zaczęły interweniować 
w sprawie stworzenia normalnych warunków inwestowania.

- Czy brak jasnego systemu prawnego nie szkodzi nam 
również w oczach zachodnich inwestorów?

- Najczęściej mamy do czynienia z kapitałem spekulacyjnym
- takim, który wchodził osiągał duże zyski i odchodził. 
Natomiast poważny kapitał wejdzie tylko pod warunkiem 
stworzenia mu podstaw do inwestowania w długim okresie 
czasu. Musi mieć zagwarantowaną stabilność. Bo jeżeli w tej 
chwili, w tych warunkach, oblicza opłacalność inwestycji, a za 
parę miesięcy przyjdzie inny minister i podpisze inne 
Eorozumienie z kimś innym, to na takich warunkach nikt nie 

ędzie ryzykował zainwestowania poważnego kapitału. Z 
jednej strony, mamy wielkie hasła prywatyzacji i ściągania 
inwestorów. A z drugiej - nie stwarzamy warunków 
ekonomiczno-prawnych do faktycznego wejścia kapitału. 
Jeżeli poważny inwestor zobaczy, że na tym rynku może 
osiągnąć dużą rentowność, że opłaca mu się tutaj 
zainwestować, to sam tu przyjdzie. I nie trzeba będzie jeździć, 
prosić, błagać. Japończycy inwestują tam, gdzie dochód 
narodowy przyrasta w określony dynamice. Jeśli widzą, że 
dynamika zwrotu inwestycji jest duża, to nie trzeba zawierać 
umów z ich rządem, by inwestowali.

Rząd jednak musi sobie odpowiedzieć sobie na pytanie: co 
w Polsce ma się rozwijać i stworzyć warunki do rozwoju tych 
dziedzin - czyli znowu wracamy do strategii. Jeśli te warunki 
będą spełnione, to będzie to również informacja dla polskich 
przedsiębiorców. Jeśli banki otrzymają informację, że przy 
pewnej strategii gospodarczej jest małe ryzyko inwestowania i 
może osiągnąć duże zyski, to będzie dawać polskiemu 
kapitałowi kredyty na niski procent. Ale to musiłiyć informacja 
z rynku, a dzisiaj nikt takiej informacji nie ma.

- Przegłosowano program powszechnej prywatyzacji. Czy 
jest ona dla Polski tak ważny jak to przeds tawiono?

- Nie przeceniam tego programu. Będzie to bardzo wąska 
ścieżka prywatyzacyjna.

- Jednak proszę pamiętać, że przedstawiciele 
przedsiębiorstw wytypowanych do PPP,byli oburzeni 
przeciąganiem momentu wejścia tych zakładów na ścieżkę 
prywatyzacji...

- Tego bym tak nie określał. Zebrano dyrektorów tych 
przedsiębiorstw i zapytano czy są za powszechną prywatyzacją, 
czy nie. Odpowiedź była jasna. Tylko szaleniec by się wychylił. 
Zresztą om teraz nie mają wyjścia. Ci, którzy zgodzili się na 
udział w tym programie 2 lata temu, wielokrotnie już za to 
płacili. Przez te dwa lata byli zawieszeni. Gdyby teraz dano inny 
ponownie wolny wybór, to trudno przewidzieć /dok. ns str. 5/

/dok. ze str. 4/
ilu zgodziłoby się. Program prywatyzacji nie ma zbyt dużego 

poparcia, ale jest wiele czynników nacisku, preferencji, którymi 
można "zachęcić" do wchodzenia w ten program.

- Jakie jest podejście związków do prywatyzacji?
- Odbiór prywatyzacji jest konsekwencją braku 

porozumienia ze społeczeństwem co do przekształcić 
własnościowych. W odczuciu pracowników bardzo często ma 
ona charakter handlu żywym towarem. Sprzedaje się fabrykę 
razem z ludźmi, jak chlewnię ze świniami. Bardzo często nie 
wiedzą jaki ich czeka los, jakie będą mieli prawa, jakie 
perspektywy. Mówi się, że to wina pracowników, którzy mają 
komunistyczne przyzwyczajenia. Może, częściowo, to prawda, 
ale my wszyscy żyliśmy w tym systemie przez lata, i mentalności 
nie da się zmienić jednym dekretem, jest to proces długotrwały. 
Jest też wiele czynników, które podważają zaufanie do 
procesów gospodarczych. Jeżeli w upadającej firmie obcina się 
płace pracownikom, a w tym samym czasie podnosi kadrze 
kierowniczej, to trudno się dziwić, że ludzie są niezadowoleni. 
Nie można robić wszystkiego, by podważyć zaufanie do elit 
politycznych, kadry menedżerskiej, decyzji politycznych i 
gospodarczych, i dziwić się, że społeczeństwo buntuje się. Nie 
można bez przerwy sprowadzać społeczeństwa do "parteru" i 
oburzać się, że nie idzie z duchem czasu i nie rozumie przemian.

Cudowne olśnienie OPZZ

Z chwilą wręczenia Panu Szlancie nominacji na Wojewodę, 
zarząd OPZZ "Ratrans" Radom - doznał cudownego olśnienia, 
tracąc jednocześnie pamięć. Wszystko, to co było nie do 
pokonania, nagle stało się proste. Zarząd, pod kierownictwem 
Pana Krzysztofa Fajdka wyjaśnia na łamach "Słowa Ludu" w 
dniu 3.06.1993r., że po pierwsze załoga nie występuje 
przeciwko Panu SzJancie, że wypowiadają się niekompetentni 
członkowie Komisji "Solidarności", bez upoważnienia załogi, 
siejąc swoistą "dywersję" /i skąd my to znamy?/.

Zapomniał nagle ten olśniony Zarząd OPZZ, że w dniu 25 
lutego br. oba Zarządy Związków, wystąpiły z pismem do 
Urzędu Wojewódzkiego, Wydziału Polityki Gospodarczego w 
Radomiu, wyrażając obawę o losy naszego Przedsiębiorstwa, 
stwierdzając jednocześnie, że staliśmy się zakLadem 
doświadczalnym, służącym jako zajęcia praktyczne dla ARR, 
chcących się nauczyć zarządzania. Zapomnieli również 
członkowie Zarządu OPZZ:Pan Krzysztof Fajdek, Pan Marian 
Kwietniewski i Pan Jerzy Wieczorek, że w dniu 16 marca 1993r. 
oba związki zawodowe wystąpiły z pismem do Pana Wojewody 
o natychmiastowe odwołanie Zarządu Komisarycznego, 
sprawowanego przez ARR stawiając konkretne zarzuty, które 
potem potwierdziła kontrola Urzędu Wojewódzkiego.

Zapomniał OPZZ i o tym, że na wniosek załogi uchwałą obu 
związków zawodowych została stworzona lista pracowników, 
opowiadających się za odwołaniem Zarządu Komisarycznego.

Za odwołaniem Zarządu Komisarycznego podpisało się 181 
pracowników, a pod nr 117 na liście widnieje nazwisko Pana 
Fajdka, Przewodniczącego OPZZ, a pozostali członkowie 
Zarządu to n-ry z listy: 71,129, 164. O tym wszystkim, nagle, 
zapomniał Zarząd OPZZ po nominacji Pana Szlanty na 
Wojewodę. Wspominając o strajku i dziesięcioosobowym 
komitecie zapomniał dodać Zarząd OPZZ, że był to strajk 
kierowców, którzy domagają się wprowadzenia programu 
naprawczego, a jeden z punktów mówi o odłączeniu się stacji 
obsługi od przewozów.

Zarząd OPZZ nie wspomniał, że kierowcy od dawna 
domagają się zmiany systemu płacowego w przedsiębiorstwie. 
Obecny, w większości mocno premiuje pracowników, 

faktycznie pozbawionych pracy, a w tej grupie znajduje się 
większość Zarządu OPZZ. Problemy te nie chcą dotrzeć ani do 
Zarządu Komisarycznego, ani Zarządu OPZZ.

Ten ostatni mówi, że od dwóch miesięcy przedsiębiorstwo 
nie przynosi strat, a nawet rysują się optymistyczne 
perspektywy. Tyle, ża na obecną sytuację w przedsiębiorstwie 
nie ma wpływu Zarząd komisaryczny. W naszym 
przedsiębiorstwie pracują ludzie z dużą praktyką'zawodową i 
tylko oni dzięki swej operatywności, robią wszystko, aby 
uzyskać jak najwięcej zleceń przewozowych, czego nie próbuje 
dostrzec Zarząd OPZZ. Należy przypomnieć również Panu 
Przewodniczącemu OPZZ, że w dniu 4.05.1993r. po strajku 
ostrzegawczym, na zebraniu załogi, została powołana 
siedmiosobowa Komisja, której celem było opracowanie planu 
naprawczego przedsiębiorstwa, a jednym z tej siódemki jest 
Pan Fajdek.

Niektórzy działacze OPZZ mieliby problemy z 
* przedstawieniem zakresu czynności jako pracownicy, lecz 

wyżej wymienione fakty świadczą, że są dobrymi specjalistami, 
skłócającymi załogę, a w końcowej fazie, jak strusie umiejętnie 
chowają głowę w piasek.

Na dodatek chcieliby jeszcze być kochani, przez każdą z 
zarządzających, dyrekcji.

Komisja Zakładowa NSZZ "S" 
"Ratrans" w Radomiu

Serwis informacyjny ZBK Radom

31 maja odbyło się posiedzenie Komisji Zakładowej NSZZ 
"S" Zakładów Budownictwa Kolejowego w Radomiu. Na to 
posiedzenie zostali zaproszeni: minister Transportu i 
Gospodarki Morskiej - p.Witold Chodakiewicz, członkowie 
prezydium Sekcji Krajowej - panowie Jerzy Ćwikliński i 
Sławomir Wyleziński oraz przewodniczący ZR Ziemia 
Radomska - p.Andrzej Belina.

Nie przybył minister W.Chodakiewicz.
Podczas posiedzenia miała miejsce rozmowa telefoniczna z 

panem ministrem, który swą nieobecność tłumaczył nawałem 
pracy. Ostatecznie ustalono, że przedstawiciele KZ "S" oraz 
Rady Pracowniczej i dyrektor ZBK pan Ryszard Krukowski 
udadzą się na rozmowy z ministrem w dniu 9 czerwca.

Franciszek Kowalski

LATO SOLIARNOŚCI

Przypominamy Komisjom Zakładowym, że do 
dnia 16 czerwca Zarząd Regionu przyjmuje 
kwestionariusze na kolonie dla dzieci z rodzin 
najbiedniejszych.

Dzieci będą wypoczywać w dniach 17-31 
sierpnia, w Ryczywole, w domkach letniskowych. 
Ośrodek położony jest w lesie i wyposażony w 2 
baseny. Dzieci mają zapewnione 5 posiłków 
dziennie.

Pełny koszt wynosi 1.450 tys. zł, z tego 1 min 
pokrywa Zarząd Regionu, pozostałą kwotę 
uczestnicy kolonii.

Istnieje możliwość refundacji kosztów 
poniesionych przez pracownika poprzez Komisje 
Zakładowe NSZZ" S".



167/93 167/93

LISTA DELEGATÓW NIEOBECNYCH

NA 2 TURZE VIWZD

4 czerwca 1993 r.

1 Janiec Janusz Kom.Rej .Straży Poz. Przysucha
2. Przerwa Adam PGK Kozienice
3. Ciszek Paweł Nadleśnictwo Grójec
4. Kozłowski Ryszard Gerlach Drzewica
5. Płuciennik Zbigniew "
6. Kołakowski Wacław Młyn Radom
7. Pawlikowski Józef GS "SCH" Zwoleń
8. Klimek Grzegorz Ratrans Radom
9. Krawczyk Tadeusz TEFA Radom
10. Hebda Wojciech "
11. Pasek Jerzy WSSE Radom
12. Zawadzki Marian ZGM Zębiec
13. Kurek Kazimierz "
14. Góralski Henryk Woj.Szpital Zespolony
15. Dąbrowski Janusz "
16. Michalczyk Zbigniew Kom.Rej.Straży Poż. R-m
17. Matias Barbara Woj.Szpital Zespolony
18. Zygarski Janusz Łączniki Radom
19. Świderski Jerzy Wodociągi Miejskie R-m 
20.Soszka Romuald Zakł.Wap.Piask. R-m
21. Żelazny Barbara Lek.Spec.Przych.Pracy R-m
22. Kowalski Edward ZM Łucznik
23. Tomicki Tomasz "
24. Kowalski Krzysztof "
25. Witkowski Józef "
26. Lesiak Wiesław "
27. Walczak Waldemar Warwin Warka
28. Grygiel Robert Straż Poż.Kozienice 
29.Szczepaniak Alina GS SCH Gniewoszów 
3O.Stężycki Grzegorz Urząd Skarbowy Grójec 
31.Strzelecki Dariusz Urząd Skarbowy Szydłowiec
32. Neusser Zbigniew Sp-nia Mieszk. Pionki
33. Gołębiowski Dariusz Elektrownia Kozienice
34. Wyroślak Andrzej ZTS Pronit
35. Rygiel Kazimierz "
36.Suhgowska Anna RZPS Radoskór
37. Ziemnicki Bogdan MPGK Radom
38. Pastuszka Eugeniusz Odlewnie Radomskie
39. Baćmaga Zenona "
40. Świątek Mieczysław "
41. Fiutek Marek Oświata Lipsko
42. Gutowski Waldemar Centrala Nasienna R-m 
43.Staszewski Jerzy ZOZ Przysucha 
44Janiewski Zdzisław Oświata Radom
45. Nowak Jacek "
46. Foremniak Maria "
47. Cibor Grzegorz Zakł.Wodoc. Pionki
48. Zieleniak Tadeusz Zesp.Szkół Elektr. R-m
49. Wilczyński Ryszard ZBME Radom
50. Wiszniewski Janusz Rej.Ener. Radom
51. Dąbrowski Julian RE Zwoleń
52. Wojsa Jerzy Z-dy Piwowarskie Warka
53. Czupryn Marek ZBK Radom
54. Celejewski Jerzy "
55. Król Danuta Elektrociepłownia R-m
56. Chrzanowski Zygmunt Chemimetal Pionki 
57.Szmidt Grażyna PZU Szydłowiec 
58.Lojek Zuzanna Budochem Radom
59 Jadlikowski Jerzy " 

óO.Pruzińska Urszula Oświata Pionki 
ól.Mosiók Adam ZWAĆ Wierzbica
62. Tundziowski Bogusław Oświata Radom
63. Kruk Krystyna DPS Drzewica
64. Gregorczyk Jan Straż Poź.Zwoleń
65. Grudziński Jacek WZSW Radom
66. Mitek Jerzy ZPRE Radom
67. Matracki Jan Hortex Przysucha
68. Brejnak Stanisław PBK Radom 
69.Skrzek Teresa DPS Wierzbica 
7O.Pawlak Jerzy WZUW Radom 
71.Staszewski Jacek RSM Radom
72. Goldberg Wojciech PPPiU Bogucin
73. Telec Tomasz Z-dy Mat.Ogniotrw. R-m
74. Bartnik Mirosław ZWiK Białobrzegi
75. Zawodnik Czesław Sp.Inwal.Kozienice 
76.Stankowski Sławomir Przed.Robót Drog.Zwoleń
77. Pacholec Stefan Remur Wierzbica
78. Badełek Robert Nadleśnictwo Radom
79. Niedziela Paweł Oświata Sienno
80. Rudawska Urszula PZU Radom
81. Korczyński Jarosław Urząd Kontr .Skarbowej R-m
82. Leontowicz Leszek Kom.Woj.Straży Poż. R-m 
83Abramczyk Mieczysław Gerlach 
84.Kądziela Stanisław "
85.Obarski Kazimierz Ratrans R-m
86. Czajkowska Maria ZOZ Lipsko
87. Gawęda Edmund Rol.Sp.Mlecz. R-m
88. Śpilski Józef Sanepid r-m 
89.Socha Stanisław ZGM Zębiec
90. Ludwikowski Józef "
91. Rafalski Bogfusław "
92. Mieszczakowski Edmund PUB T S R-m
93. Korycki Gustaw Woj.Szpital Zespolony
94. Kędziora Kazimierz "
95. Wieczorek Jan Z-d Kond.Cer.Kozienice
96. Kołodziejski Dariusz MPRII R-m
97. Kaleta Sławomir WPPM Radom
98. Kuś Kazimierz Elektrownia Kozienice
99Aftyka Stanisław "
100. Białowąs Włodzimierz WKTS Radom
101. Bzducha Marek "
102Jędrzejewski Władysław "
103. Nowocień Roman Lider Radom
104. Grabowska Elżbieta Z-d Hod.Roślin TLaślii 
105.Soszka Romuald Z-d Wap-Piask. R-m 
106-Zalewski Stanisław Z-d Tap.Samoch. Grójec 
107.Pająk Józef RWTSA Radom 
108.Socha Krzysztof "
109. Rogulska Jolanta PBK SA Radom
110. Garno Lech Polmetal Radom
111. Wasik Michał "
112. Mikusek Marian POM Lipsko
113. Łyżwa Zdzisław ZM Łucznik
114. Blachliński Lech " 
115.Stępnikowski Tadeusz " 
lló.Brodowski Stanisław GS SCH Kozienice
117. Grgorczyk Janusz Stadnina Koni Kozienice
118. HuUdewicz Michał PKP Radom
119. Rajchert Andrzej "
120. Farkowski Edward MPGM Radom
121. Elertowicz Halina ZPS Maków
122. Gac Marek Oświata Grójec
123. Małkowski Janusz Oświata Solec 
124Jabłoński Stanisław Plastimat Białobrzegi
125. Pietruszka Marian Chem.Wytw.S-nia Pracy
126. Pietras Ryszard Profel Szydłowiec

RZMB ZREMB R-m 
DO Lasy Państwowe R-m 
bara PSS Społem R-m 
RPRI Radom

127. Maciejewski Eugeniusz OZTiM Mazowszany
128. Ścisło Jerzy WZPOZ Radom
129. Wołukanis Ryszard Z-d Chem.Przer. Żywicy
130. Trafisz Bogdan Z-d Usług Kom. Warka
131. Klepacz Stanisław Rad. Przed.Mel.R-m
132. Kazimierczak Zbigniew Urząd Skarbowy R-m
133. Wiśniewski Andrzej Z-d Silik. Zytkowice
134. Chelińska Janina ZOZ Kozienice 
135.Olszewski Kazimierz Domont R-m
136. Pietraszewska Joanna PKO BP Radom
137. Kutyła Ignacy Chemomontaź Pionki
138. Banasik Jerzy Cer.S-nia PracyJedlnia L.
139. Wąsik Jacek 
14O.Szry Marek 
141.Miałkowska Barbara PSS Społem R-m 
142.Sitarz Wiktor
143. Dąbrowska Leokadia ZOZ Zwoleń
144. Światek Marek ZREMB Radom
145. Kochanowska Barbara KEiR R-m 
14ó.Pipczyński Zbigniew Polodlew Radom 
147.Piątkowski Dariusz SI Jutrzenka Garbatka 
148.Sikora Józef SI Hubalanka Przysucha 
149.Wrona Katarzyna Muzeum Okręgowe R-m 
150 Jaworski Leszek Z-d Nap.Mech.Rol.R-m
151. Mirota Cezary Izamot Iłża
152. Giemza Józef "
153. Wójcicki Andrzej Z-d Ener. Radom 
154.Schabowski Karol Radoskór
155. Bluma Teresa "
156. Chaberski Zenon "
157. Głowacka Marianna "
158Jasiuk Jerzy " 
159Jabłonka Alina * 
lóO.Owczarek Kazimierz MPGK Radom 
161 Jasińska Krystyna ZBGKiM Warka
162. Truchlewski Krzysztof BUL i GL Radom
163. Grudzień Maria PSP Radzice Duże
164.Szwabowicz Ryszard Chemomontaź Pionki
165. Barul Andrzej Gerlach
166. Kozakiewicz Piotr WUSP Radom
167. Derleta Janina SI Nowe Życie R-m
168. Kacprzak Ignacy ZNTK Radom

Komisja wyborcza wydała do dnia 4.06.93 r. 364 mandaty. Karol Wojtyła
(1956)
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Pamięci 
towarzysza 

pracy
Nie był sam. Mięśnie jego wrastały w ogromny tłum, 
dopuki dźwigały młot i pulsowały energią 
lecz trwało to wszystko tak długo, 
dokąd czuł pod stopami grunt, 
dokąd kamień nie zmiażdżył mu skroni 
i nie przeciął komur serca.

Wzięli ciało, szli milczącym szeregiem.

Trud jeszcze zstępował od niego i jakaś krzywda. 
Mieli bluzy szare, buty wyżej kostek w błocie.
Ujawnili właśnie to wszystko, co wśród ludzi powinno się 

skończyć.

Czas jego stanął gwałtownie w zegarach niskiego prądu 
zerwały się nagle wskazówki i spadły z powrotem do zera. 
Przeniknął go biały kamień w istotę jego się wżarł 
i przyjął ją wreszcie na tyle, że stała się sama kamieniem.

Któż z niej odwali kamień ?
Kto myśli na nowo rozpostrze w skroniach głęboko 
pękniętych - tak pęka na ścianie tynk. 
Złożyli go milcząc na płachcie żwiru.
Przyszła znękana żona i wrócił ze szkoły syn.

Czy dokąd ?
Czyjego gniew ma się tylko na innych przelać ?
Czy nie dojrzewał w nim samym własną miłością i prawdą ? 
Czy mają go jak tworzywo zużyć pokolenia 
i wyrwać z treści najgłębszej jedynej i własnej ?

I znowu ruszyły kamienie. 
Wagonik ginie w kwiatach.
I znowu prąd elektryczny ściany głęboko tnie.
Lecz człowiek zabrał z sobą wewnętrzną strukturę światła, 
w której miłość tym wyżej wybuchnie, 
im większy nasyca ją gniew.

TYM RAZEM NAUCZENI DOŚWIADCZENIEM Z 
POPRZEDNIEJ KADENCJI POSTAWIMY SPRAWĘ 
JASNO. KLUB, POSŁOWIE ,,SOLIDARNOŚCI,‘ 
REALIZUJĄ W SEJMIE POLITYKĘ ZWIĄZKU I 
PODLEGAJĄ KOMISJI KRAJOWEJ. FORMĘ 
ZOBOWIĄZANIA PRZEDWYBORCZEGO BY NIE 
BYŁO WĄTPLIWOŚCI - USTALIMY.

M.Krzaklewski

Posiedzenie Zarządu Regionu odbędzie się 
24 czerwca 1993 r. o godz. 11.00 w Z.R.
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FIRMA "GERLACH" TO: 
solidność wykonania 
estetyka i wielofunkcyjność wyrobów 
niezawodność w użyciu 
wysoki standard 
wyroby kierujemy do wszystkich 
segmentów rynku

OFERUJEMY:

□ nakrycia stołowe nierdzewne całostalowe,
□ noże rzeźnicze, musaty, siekacze i tasaki,
□ noże kuchenne,
□ nożyczki i nożyce,
□ scyzoryki,
□ przybory kosmetyczne,
□ narzędzia rzemieślnicze: noże szewskie, 

strugi do kopyt, noże tkackie, żłobiki,
□ narzędzia ogrodnicze: sekatory, szpalery,
□

Jesteśmy jedynym w Polsce 
producentem nożyków żniwnych, stalek i 

listw nożowych.

Ponadto świadczymy usługi w zakresie

> matryce, wykrojniki, okrojniki, stemple, formy do 
wtryskarek,

> wykonujemy maszyny i urządzenia 
niezautomatyzowane,

> ogrodzenia różnego rodzaju,
> rury wentylacyjne i wyciągowe,
> grawerowanie liter i znaków,
> wykonujemy napisy metodą sitodruku,
> wyciskanie znaku folią introligatorską,
> wytłaczamy znaki na gorąco,
> wykonujemy instalacje elektryczne w budynkach i 

na zewnątrz,
> remontujemy i przezwajamy silniki elektryczne,
> wykonujemy instalacje wodno - kanalizacyjne i c.o.
> oferujemy usługi transportowe oraz 

specjalistycznym sprzętem budowlanym,
> formy i tarcze ścierne o wiązaniu magnezytowym i 

żywicznym.

SOLIDNA OBSŁUGA

CZEKAMY NA

Nasz Adres:
26-410 Drzewica ul. Braci Kobylańskich 41 
tel. 12,15, 30
fas 123
telex 0672269


